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چرا چرا استقلالاستقلال رستگار نشد؟ رستگار نشد؟

مصائبِ »ساپی«مصائبِ »ساپی«

استاد  شهادت  سالروز  اردیبهشت،  استاد دوازدهم  شهادت  سالروز  اردیبهشت،  دوازدهم 

چرا سرمایه گذاری در ورزش مهم است؟چرا سرمایه گذاری در ورزش مهم است؟

فرصت خلق توسعهفرصت خلق توسعه
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سرمقاله

خبر

 

امروزه صنعت ورزش یکی از صنایع متنوع در تجارت 
جهانی بوده است. همچنین به لحاظ اقتصادی، یکی 
از عوامل مهم برای احیای اقتصاد ملی در بسیاری 
از کشورها به شمار می رود. ورزش علاوه بر گردش 
مالی بالا و مزایای اقتصادی آن برای کشورها، اثرات 
مثبت دیگری از حیث برندسازی و کسب محبوبیت 
که  و حکومت هایی  دارد  کشورها  برای  بین المللی 
اهمیت  حائز  آن ها  برای  بین المللی  آفرینی  نقش  
عرصه  این  در  توجهی  قابل  سرمایه گذاری  است، 

کرده اند. 

یک صنعت  عنوان  به  سالم  تفریحات  و  ورزش 
پیشرو، به طور مستقیم و غیرمستقیم در توسعه 
نقش دارند. ورزش باعث افزایش سطح سلامت 
و تندرستی جامعه، کاهش هزینه های بهداشتی 
ورود  با  و  اشتغال  افزایش چشمگیر  درمانی،  و 
رشد  افزایش  باعث  مالی  و  پولی  های  سرمایه 
سرمایه  تردید  بی  می گردد.  کشور  در  اقتصادی 
سرمایه  بلکه  نیست  هزینه  ورزش  در  گذاری 
اجتماعی ارزشمندی است. ورزشکاران و قهرمانان 
نه تنها الگوی جوانان بلکه نماد فرهنگ ایران در 

جهان هستند.
ایجاد  ورزش،  صنعت  در  سرمایه گذاری  مزایای  از 
میزان  کاهش  غیرمستقیم،  و  مستقیم  اشتغال 
کسب  و  ورزشی  گردشگر  جذب  جنایت،  و  جرم 

بالا  ورزشی،  خدمات  و  کالاها  صادرات  درآمد، 
است.  جامعه  در  و سلامت  تندرستی  بردن سطح 
ورزش،  در  گذاری  سرمایه  توسعه  عوامل  جمله  از 
ایجاد شرایط مناسب برای سرمایه گذاران ورزشی، 
توسعه مشارکت حداکثری مردم و اقشار مختلف، 
ارائه خدمات مناسب برای مشتریان ورزشی و شرایط 

مساعد برای جذابیت ورزش است. آنچه می توان به 
قطعیت عنوان نمود سرمایه  گذاری در صنعت ورزش 
نه  تنها هزینه نیست، بلکه می تواند در کوتاه مدت و 
بلندمدت برای سرمایه گذاران، سودهای کلانی را به 

که  نمود  بیان  می توان  باشد. حتی  داشته  همراه 
سرمایه گذاری در صنعت ورزش به لحاظ اجتماعی، 
به  برای جامعه  را  نیز مزایایی  فرهنگی و سیاسی 

همراه دارد. 
در  سرمایه گذاری  از  را  سرمایه گذاران  آنچه  شاید 
باز می دارد، ناشناخته ماندن  این صنعت سودآور 
امید  که  است؛  ورزش  در  سرمایه گذاری  مزایای 
است مسئولان با کوششی بیشتر طی برنامه های 
مختلف به معرفی مزایای سرمایه گذاری در صنعت 
ورزش بپردازند تا بتوانند سرمایه های سرگردان را 
باید  نهایت  در  دهند.  سوق  صنعت  این  به سوی 
گفت سرمایه گذاری و ایجاد زیرساخت های ورزشی 

بخش های  در  توسعه  برای  فراوانی  فرصت های 
اجتماعی  و  فرهنگی  اقتصادی، سیاسی،  مختلف 
کشور خلق می کند، فرصتی که همسایگان ما، آن را 

دریافته و از ما سبقت گرفته اند.

مهرداد تیموری

ذرهبین

سارا نصرتی

   

یاد و خاطره شهداء بویژه»تقی جمالی« که 24 اردیبهشت 1361 در عملیات 
بیت المقدس به مقام شامخ شهادت نائل گشت،گرامی باد

چراسرمایهگذاریدرورزشمهماست؟

فرصت خلق توسعه
»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

 شناسایی خانه های خالی به 
کمک بازار اجاره می آید؟

باشگاه خبرنگاران جوان- این روزها آمارهای مختلفی از بازار 
خرید و فروش و اجاره مسکن به گوش می رسد و به 
گفته برخی مشاوران املاک، قیمت هایی که در سایت ها 
و اپلیکیشن های مختلف گذاشته می شود، خود یکی از 

عوامل اصلی در تغییر نرخ مسکن است.
شناسایی خانه های خالی راهکار جدی برای کنترل 

بازار اجاره 
سید جواد سادات، مشاور وزیر راه و شهرسازی در خصوص 
اقدامات وزارت راه وشهرسازی برای بهبود و ساماندهی بازار 
مسکن گفت: محور نخست این بسته، سرعت بخشی به 
کشف خانه های خالی بر پایه قانون مالیات بر خانه های 
خالی است که در این باره به زودی گشت های مشترک 
شهرداری و سازمان امور مالیاتی برای شناسایی میدانی 
خانه های خالی در مناطق مختلف شهری برقرار می شود 
که این امر از امروز در تهران و شهرهای اقماری از جمله 
پردیس شروع خواهد شد. بر اساس داده های دستگاه های 
مختلف تعداد فراوانی از خانه های خالی شناسایی شده اند 
که پیشنهاد می دهیم تا ۱۵ روز آتی مالکان در کلانشهرها 
به ویژه شهر تهران نسبت به عرضه این واحد ها به بازار 
مسکن اقدام نمایند.  از طریق شناسایی به کمک سامانه ها 
و با مراجعه به خانه های خالی برگه تشخیص مالیاتی برای 
مالکان این واحد ها صادر می شود. وزارت راه و شهرسازی 
از سامانه هایی که در اختیار داشته و  در گام نخست 
همچنین اطلاعاتی که از سامانه های سایر دستگاه ها اخذ 
کرده، بزرگ مالکانی که دارای خانه های خالی هستند از 
جمله بانک ها و سایر نهادهای دولتی را شناسایی کرده 
و سازمان امورمالیاتی برای تعدادی از آنها برگه تشخیص 
ارائه داده که تعدادی از آنها نیز تعیین تکلیف شده است. 

بازار اجازه نیازمند ورود جدی دولت برای کنترل 
قیمت ها است

اقبال شاکری، عضو کمیسیون عمران  رابطه  در همین 
مجلس به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: بازار مسکن به 
ویژه بازار اجاره نیازمند ورود جدی دولت برای کنترل قیمت 
ها است و باید دولت هم با شناسایی خانه های خالی و 
همچنین تکمیل اطلاعات سامانه املاک و اسکان اقدام به 
این امر کند. جریمه مالکان خانه های خالی بازار را به سمت 
تثبیت و بهبود بازار هدایت خواهد کرد. با توجه به ورود به 
فصل نقل و انتقالات بازار مسکن و همچنین جابجایی در 
بازار اجاره باید دولت هرچه سریعتر اقدامات و برنامه ریزی 

های لازم را انجام هد.
 فرشید ایلاتی کارشناس مسکن هم می گوید: در واقع 
عامل اصلی افزایش قیمت  مسکن، زمین است که اثرات 
آن ممکن است در بازار خرید و فروش و رهن و اجاره 
مسکن ایجاد شود. اخیرا معاونت شهرسازی شهرداری تهران 
بحث تراکم فروشی  را اعلام کرده که اقدامات شهرداری از 
یک سو سبب از بین رفتن اصول شهرسازی و معماری 
شده و از سوی دیگر عامل افزایش قیمت زمین می شود. 
شهرداری ها عملاً با فروش تراکم ممکن است زمینه ساز 
افزایش قیمت زمین شوند، بالا رفتن قیمت زمین سبب 
افزایش نرخ مسکن برای خرید و فروش و به دنبال آن 
قیمت رهن و اجاره می شود، در حالی که شهرداری هیچ 
مسئولیتی را در خصوص افزایش قیمت مسکن، زمین 
و افزایش اجاره بها نمی پذیرد. دولت باید هرچه سریعتر 
پیش از شروع فصل نقل و انتقالات اقدامات را برای بهبود 

وضعیت بازار مسکن و بازار اجاره انجام دهد. 
براساس این گزارش با توجه به آنکه از ماه های گذشته 
مرکز آمار و همچنین بانک مرکزی اقدام به انتشار میانگین 
قیمت مسکن نکرده اند و باعث شده که آمارهای غیر 
واقعی از قیمت مسکن منتشر شود که می تواند بازار را 
به سمت بی ثباتی هدایت کند، بنابراین باید دولت به ویژه 
وزارت راه وشهرسازی و معاونت مسکن و ساختمان در این 
شرایط هرچه سریعتر اقدام به انتشار آمار میانگین قیمت 

مسکن در تمامی شهرهای کشور کند.

گهی: 1470781 شناسه آ

تجارت نیوز- ایران تا سال گذشته بخشی از بنزین تولیدی خود را در بازارهای 
صادراتی عرضه می کرد، اما امروز با تغییر نقش خود، به واردکننده این محصول 
تبدیل شده است. بررسی ها نشان می دهد که صادرات بنزین در آن بازه زمانی 
توجیه اقتصادی نداشت، به ویژه آنکه حالا به رغم ادعای اینکه ایران واردکننده بنزین 
نیست، اما برخی شنیده ها از واردات این محصول حکایت دارد. چند روز پیش 
یورونیوز در گزارشی از آتش  گرفتن ناگهانی خودروها در شهر ماراکایبوی ونزوئلا 
نوشت. هوگو هرناندز رافالی، مدیرعامل اسبق شرکت نفت دولتی ونزوئلا، تلویحاً 
این موضوع را به واردات سوخت بی کیفیت از ایران نسبت داد و گفت: کارشناسان 
معتقدند گوگرد سوخت های وارداتی ایران غلظت بالایی دارد. بنابراین پمپ های 
بنزین  اتومبیل ها در اثر استفاده از آن آسیب می بینند و در نهایت دچار آتش سوزی 
می شود. وزارت نفت درباره صادرات بنزین ایران به ونزوئلا به ایسنا اعلام کرد 
که ایران صادرات عمده ای به این کشور نداشته و تنها یک محموله در فروردین 
ماه سال گذشته آن هم به مقصدی دیگر صادر کرده است. ضمن اینکه هر نوع 
صادرات فرآورده های نفتی هم که از مبادی رسمی ایران دنبال می شود با رعایت 
استانداردهای شناخته شده بین المللی است. اما نکته قابل توجه این است که 
صادرات مذکور )فروردین ۱۴۰۱( در حالی رخ داد که مصرف بنزین در کشور روند 
افزایشی پیدا کرده بود. چراکه دیگر محدودیت های تردد ایام کرونا وجود نداشت. 
جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی، در گفتگو 
با صداوسیما بیان کرد که مصرف بنزین کشور رشد ۱۲ درصدی پیدا کرده است. 
احمد معروف خانی، رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفت، فروردین ۱۴۰۲ در گفتگو با 
تجارت نیوز اظهار کرد که با توجه به افزایش مصرفی که پس از ایام کرونا در کشور 
رخ داد اولین محموله بنزین برای جبران ناترازی در مهر ۱۴۰۱ وارد کشور شد. اجرای 
این سیاست نیز ماه های پیش از آن در دستور کار بود. با این حال مشخص نیست 
چه توجیهی در پس تصمیم صادرات بنزین وجود داشت. مخصوصاً که بررسی ها 
در داده های گمرک مبنی بر صادرات بنزین نشان می دهد که آخرین محموله  بنزین 
ایران در فروردین ماه۱۴۰۱ به میزان ۱۱۶ میلیون لیتر و به ارزش ۳۲ میلیون دلار 

صادر شده است. این بدان معناست که صادرات بنزین با نرخ ۲۹.۵ سنت صورت 
گرفته است. خروج بنزین از کشور با چنین رقمی در حالی رخ داد که قیمت 
بنزین فوب خلیج فارس در آن مقطع حداقل در محدوده ۶۰ سنت قرار داشت. این 
یعنی دولت سیزدهم بنزین را حدود ۳۰ سنت زیر قیمت فوب صادر کرده است! 
هر چند جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران، در این باره به تجارت نیوز گفته بود که آمار ارائه شده از سوی گمرک مربوط 
به دولت دوازدهم است و ما مجبور به انجام تعهدات آن ها شده ایم. اما پیش از 
این وزارت نفت در جوابیه ای ماجرای این صادرات را به مینی ریفاینرها نسبت داد 
و هیچ صحبتی از تعهدات دولت قبل مطرح نکرد. ضمن آنکه به گفته محمود 
خاقانی، کارشناس حوزه انرژی، به ایلنا گفته بود که صادرات نفت و فرآورده های 
نفتی اصولاً در حیطه اختیارات دولت است. زیرا نفت صنعتی است که سرمایه های 
کلان در آن فعال است و مردم با سرمایه های خرد و پایین نمی توانند در تجارت 
آن حضور داشته باشند. ضمن آنکه بنزین هم کالایی نیست که به راحتی امکان 
صادرات داشته باشد. با این اوصاف مشخص است با توجه به شرایط مذکور 
مصرف در ایران نه تنها نباید صادراتی انجام می شد، بلکه اگر هم این اتفاق افتاده 
است حداقل باید با صرفه اقتصادی همراه باشد. حال آنکه آمارها نشان می دهد که 
صادرات ۲۹ سنتی بنزین در آن بازه زمانی حتی صرفه اقتصادی هم نداشت. حال 
نتیجه چنین بی برنامگی منجر به واردات بنزین شده است که هزینه گزافی را هم 
به کشور تحمیل کرد. هرچند جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های 
نفتی، می گوید که صادرات بنزین انجام نشده است. چراکه با توجه به بحث ناترازی 
تولید و مصرف نیازی به واردات نبود. اما اواسط فروردین ماه رویترز در گزارشی 
نوشت که روسیه در دو ماه گذشته )فوریه و مارس( بیش از ۳۰ هزار تن گازوئیل و 
بنزین به ایران صادر کرده است. احمد معروف خانی، رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
نفت نیز در تایید این موضوع به تجارت نیوز گفت: واردات انجام شده و به صورت 
کلی هزینه  گزافی را به کشور تحمیل کرده است. برآوردها نشان می دهد ایران به 
ازای واردات هر تن بنزین ۱۵۰ دلار بیش از قیمت بین المللی بنزین هزینه می کند.

سوژه

چرا ایــــران واردکننده »بنزین« شد؟



روزنامه

33 شماره  1289 - یکشنبه 24 اردیبهشت 1402
اجتماعی

»دنیایهوادار«بررسیمیکند؛

رویارویی دولت و مجلس در پرونده »خودرو گیت«

ن ذره ب�ی

بازار خودرو امسال به کدام  
سو می رود؟

کمتر کسی اتفاقات بازار خودرو و روند رو به افزایش قیمت 
انواع خودروهای داخلی و خارجی را فراموش کرده است به 
نحوی که طیف متنوعی از متقاضیان و خریداران خودرو 
با قیمت هایی در بازار مواجه می شدند که تا حدودی 

باورپذیری آنها را با مشکل مواجه می ساخت.
به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از همشهری؛ بابک 
صدرایی، کارشناس بازار خودرو در باره وضعیت بازار خودرو 
گفت: ما وقتی می خواهیم یک جزء را نسبت به شرایط 
کلان کشور بررسی کنیم،  باید شرایط کلان کشور را نیز 
بررسی کنیم. سال گذشته هم تحت شرایط اقتصادی کشور، 
نوسانات سیاسی داخلی و خارج از کشور، قیمت دلار جهش 
زیادی داشت و یکباره به بیش دو برابر هم رسید. البته 
اگر به بالا رفتن قیمت دلار نگاه کنید متوجه خواهید شد 
که سرعت رشد قیمت خودرو نسبت به دلار خیلی بیشتر 
بود هرچند تحولات جهانی، تحولات سیاسی داخلی و بحث 
اقتصادی و تحریم ها و غیره نیز مطرح بود. درخصوص 
قیمت خودروهای وارداتی، سال ۹۶ قیمت دلار ۴ هزار تومن 
بود و الان اگر قیمت آن را ۵۰ هزار تومان محاسبه کنیم 
قیمت آن حدود ۱۲ یا ۱۳ برابر شده اما قیمت خودروهای 
وارداتی طی همین مدت به بیش از ۱۵ برابر و درمواردی ۱۷ 

یا ۱۸ برابر رسیده است.
جذابیت همیشگی بازار خودرو

کارشناس بازار خودرو گفت: خودرو از قدیم الایام هم در 
اقتصاد ایران، سرمایه محسوب می شد؛ مثلا در دهه۶۰ و در 
زمان جنگ هم خودرو ابزاری سودده بود. آن زمان هم اگر 
کسی می توانست حواله پیکان ایران خودرو را بگیرد، برای 
به دست آوردن سود مناسب یا حداقل عقب نماندن از تورم، 
این کار را می کرد. خودرو همواره به لحاظ امنیت نگهداری 
برای سرمایه گذاران و دلالان جذاب بوده است. سال گذشته 
به شدت دلال ها به بازار خودرو نفوذ کردند و مردم عادی 
هم برای سرمایه گذاری وارد بازار شدند. معمولا وقتی بحث 
دلالی و سرمایه گذاری شکل می گیرد معمولا نقدینگی 
مردم در بازار مسکن،  خودرو، طلا و دلار جابه جا می شود اما 
باید بدانیک اما خودرو به لحاظ نگهداری و امنیت نگهداری 

برای سرمایه گذاران و دلالان بسیار جذاب است.
امسال وضعیت بازار خودرو چگونه خواهد بود؟

این کارشناس بازار خودرو تصریح کرد: خودرو در هیچ جای 
دنیا کالای سرمایه ای نیست و کالایی مصرفی محسوب 
می شود اما متاسفانه در ساختار اقتصادی متورم کشور ما 
خودرو به کالایی سرمایه ای تبدیل شده است. مردم هم 
باید توجه کنند که هر هر بازاری در یک دوره زمانی می 
تواند موفق شود. متاسفانه وقتی در شرایط رکود اقتصادی 
به سر می بریم، مردم از ترس اینکه شرایط بدتر نشود به 
بازارها هجوم می آورند که خود ایجادکننده رونق است مانند 
پارسال که در تورمی ترین و رکودی ترین شرایط بازار، مردم 
برای خرید خودرو اقدام کردند. کاش می شد این پول ها 
را به بخش تولید و اشتغال وارد می کردیم. افزایش قیمت 
خودرو در سال جاری هم می تواند مسائل سال گذشته در 
بازار خودرو تکرار شود، ۲ مولفه را در این بازار مدنظر قرار 
داد که اولین آن، قیمت دلار است. همچنین موضوع تورم 
هم در این بازار تاثیر به سزایی دارد. البته باید توجه کرد که 
موضوعی که می تواند بازار را تحت تاثیر قرار دهد و به نحوی 
از افزایش لجام گسیخته قیمت خودرو جلوگیری کند این 
است که دولت امسال تولید را افزایش دهد و واردت به جای 
گفتار درمانی شکل عمل درمانی به خود بگیرد و در کنار آن 

سیستم توزیع درستی اجرا شود.

اختلافات بین قوه مقننه و قوه مجریه اوج گرفته و به نظر 
می رسد قرار نیست با استیضاح یک وزیر به پایان برسد.

به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از اقتصادنیوز، ماجرای 
»خودرو گیت« یا همان اعطای خودروهای شاسی بلند و 

رانتی به برخی نمایندگان بحث داغ این روزهای 
محافل رسانه ای و سیاسی است و گویا فعلا نقطه 
پایانی برای آن نیست، چه آنکه هر روز سرنخ 
جدیدی از این ماجرا یافت می شود. افشای این 

ماجرا آنهم در روزهایی که خرید خودرو برای 
مردم رویایی دوردست شده و به اجبار در 

صف های بلند قرعه کشی جاخوش 
کرده اند، فارغ از آنکه نمایندگان را 
زیر تیغ انتقادات افکارعمومی برده 
است، فاز جدید از اختلافات بین 
پاستور و بهارستان را نیز نمایان 

کرده است. 

ماجرای خودروها از کجا 
شروع شد؟

های  نارضایتی  بحبوحه  در 
عملکرد  از  مجلس  نمایندگان 

سیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، 
علیرضا  احمدرضا  تجارت،  و  معدن 

بیگی، از نماینده های نزدیک به احمدی 
نژاد مدعی شد که در جریان استیضاح قبلی 

وزیر صمت، او 70 تا 75 خودرو به نمایندگان 
داده است. ادعایی که به سرعت توسط دولت و هئیت 

نظارت نمایندگان تکذیب شد و وزیر صمت با ارسال نامه 
به دادستان کل کشور خواهان رسیدگی به آن شد. اما علی 

رغم همه تکذیبه ها، نماینده مردم تبریز بر ادعای خود اصرار 
ورزیدتا اینکه خبرگزاری دولت، از تایید اعطای خودروی 
شاسی بلند به نمایندگان مجلس توسط بازرس ویژه رئیس 
جمهورخبر داد. خبری که موج جدیدی را درباره این ادعا 
ایجاد کرد.  حسن درویشان، نماینده ویژه رئیس جمهور، از 
وجود تفاهم نامه ای خارج از روال فروش خودرو به عموم 
مردم از تابستان ۱۴۰۰ بین یک شرکت صوری به نام »رادین 
مبین غرب« با بهمن خودرو گفت.  به گفته او با کارسازی 
یکی از مسئولان وقت در مجلس نسبت به واگذاری بیش از 
صد خودرو به قیمت کارخانه و بدون قرعه کشی به تعدادی از 
ایشان و براساس معرفی و واسطه گری شرکت صوری مذکور 

اقدام شده و این رویه تا اواسط ۱۴۰۱ ادامه یافته است. 

تک و پاتک دولت و مجلس
اگر چه اظهارات درویشیان هم از سوی نیکزاد، نائب ریس 
مجلس تکذیب شدبا این حال، این سخنان به مذاق 
نمایندگان خوش نیامد و باعث شکل گیری تک و پاتک 
جدید میان آنان و دولتی ها شد و سرنخ های جدیدی را از 
پرونده خودرو گیت باز کرد. علیرضا سلیمی، نماینده مردم 
محلات در گفتگویی با خانه ملت گفت: »چرا درویشیان 
پاسخ نمی دهد وقتی در سازمان بازرسی بود چند ماشین 
دریافت کردند در حالی که ما نسبت به این امر اطلاعات 
داریم؛ وی در این خصوص سکوت کرده است. باید عنوان 
شود که چه تعداد از دولتمردان یا مسئولان نیز چنین 
اقدامی را انجام داده اند لذا مجلس این موضوع را پیگیری 

خواهد کرد.« پس از آن هم احسان ارکانی، دیگر نماینده 
مجلس، لیستی بلندبالا از نهادهای دولتی که خودروی 
ارزان قیمت یا حواله ای دریافت کرده اند، منتشر و ادعا کرد 
که اسناد و مدارکی به دست ما رسیده که حاکی از آن 
است که برخی از دستگاه های دولتی، خودروهای خارج از 

نوبت )شاسی بلند( و خودروهایی با حواله های ارزان قیمت 
دریافت کرده اند. نماینده مردم نیشابور، اسامی دستگاه های 
دولتی را به شرح زیر اعلام کرد: نهاد ریاست جمهوری، 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزارت ورزش و جوانان، 
وزارت نیرو، وزارت آموزش و پرورش، وزارت علوم، وزارت 
راه و شهرسازی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان برنامه 
و بودجه، سازمان صداوسیما« که این ادعا هم از سوی 

سازمان تامین اجتماعی و وزارت ارتباطات تکذیب شد. 
 ابوالفضل ابوترابی، نماینده نجف آباد اصفهان، نیز در مورد 
تکذیب خبر واگذاری خودرو به نمایندگان توسط هیات 
»اسامی  گفت:  نمایندگان،  بر  نظارت  هیات  و  رییسه 
نمایندگانی که خودرو دریافت کرده اند دست خود هیات 
رد  رئیسه  اینکه هیات  است.  نظارت  و هیات  رئیسه 
کرد درست نیست چراکه این خودرو که رانت است به 
نمایندگان داده شده است.  ۵۷ نماینده که برخی از آنها 
برای خودشان نگرفته اند و برخی برای اقوام، دوستان و 
آشنایان گرفته اند. برخی برای امامان جمعه یا فرماندارشان 
گرفته اند و از این جهت این نمایندگان بی گناه هستند. در 
واقع امام جمعه گفته من ماشین ندارم و برای وی گرفته 
است البته پنج نماینده هم به نام خودشان خودرو گرفته 
اند.« اظهارات ابوترابی هم از سوی موسی غضنفرآبادی، 
سخنگوی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان تکذیب شد و 
او گفت که لیستی که در آن اسمی از نمایندگان دریافت 
کننده خودرو درج شده باشد در اختیار هیئت نظارت بر 

رفتار نمایندگان و هیئت رئیسه نیست.

قالیباف مانع شد، میرکاظمی قهر کرد
اما دلخوری ها بر سر خودروهای شاسی بلند تنها اختلاف 
بین دو قوه نیست.  پیش تر نیز نشانه هایی از اختلاف بین 
دو قوه بروز پیدا کرده بود، خاصه آنجا که بحث بر سر لایحه 
هفتم بود. اگر چه برخی پارلمانی ها اصرار بر اعلام وصول 
لایحه بودجه داشتند اما محمد باقر قالیباف، رئیس 
مجلس تاکید داشت که ابتدا دولت باید برنامه هفتم را 
تحویل دهد و سپس مجلس وارد بررسی بودجه شود.  
اصرار قالیباف، اختلاف نظرهایی را میان دولت و 
بهارستان ایجاد کرد اما در نهایت، بر اساس 
بند »و« تبصره 20 ماده واحده لایحه بودجه 
سال 1402 دولت پیشنهاد کرد تا مجلس 
قانون برنامه پنجساله توسعه ششم را 
تا زمان تصویب قانون برنامه هفتم 
توسعه و حداکثر برای شش ماه 
تمدید کند که همین اتفاق هم 
افتاد.  از دیگر اختلافات اقتصادی 
میان دولت و مجلس ماجرای 
کمیسیون  در  بودجه  بررسی 
تلفیق بود. در یکی از جسات این 
کمیسیون، دولت که با پیشنهاد 
نحوه  درباره  تلفیق  کمیسیون 
تخصیص اعتبارات پروژه ها از سوی 
و همچنین  بودجه  و  برنامه  سازمان 
برخط شدن پرداختی های وزارت اقتصاد 
مخالف بود، بعد از رای آوردن این پیشنهاد 
مسعود میرکاظمی، رئیس وقت سازمان برنامه و 
بودجه به همراه برخی معاونان و مدیران این سازمان به 

نشانه اعتراض صحن کمیسیون تلفیق را ترک کردند.

نارضایتی پارلمانی ها از وزرای رئیسی
مدیریت ضعیف وزرای رئیسی خصوصا تیم اقتصدی 
کابینه، افزایش روزافزون قیمت ها و ....دیگر صبر مجلسی 
ها را لبریز کرده و بعد از فشار آوردن به دولت برای تغییر 
برخی از اعضای کابینه، آنجا که فشارها کارساز نشد به 
سمت استیضاح و برکناری در صحن مجلس رفتند آنچنان 
که فاطمی امین با وجود لابی های بسیار نتوانست رأی 
اعتماد مجلس برای ماندگاری در وزارت صمت را بگیرد.  
حسین امیرعبداللهیان، احسان خاندوزی، بهرام عین اللهی 
نیز از جمله وزرایی هستند که اسمشان در لیست استیضاح 
نمایندگان دیده می شود.  چنانچه که سید احمد رسولی 
نژاد، نماینده مردم دماوند با بیان اینکه چهار وزیر در نوبت 
استیضاح قرار دارند، می گوید؛ به رئیس جمهور اعلام شده 
که این چهار وزیر عزل شوند یا استعفا دهند، در غیر این 

صورت مجلس به وظیفه خود عمل خواهد کرد.

نمایندگان به دنبال رای؟
بررسی اختلافات میان دولت و مجلس نشان می دهند 
که رابطه میان دو قوه مجریه و مقننه شکرآب شده است 
و می توان پیش بینی که از دامنه اختلافات تا اسفندماه 
که انتخابات مجلس دوزادهم برگزاری می شود گسترده تر 
نیز شود. هر چند که تند شدن نمایندگان در سال پایانی 
پارلمان و تلاش برای کسب رای در انتخابات آینده مسبوق 
به السابقه است اما، باید دید پرده آخر اختلاف میان این دو 

قوه به کجا ختم می شود.

کاوش

ماجرای »خودرو گیت« یا همان اعطای خودروهای شاسی بلند و رانتی به برخی نمایندگان بحث داغ این روزهای محافل 
رسانه ای و سیاسی است و گویا فعلا نقطه پایانی برای آن نیست، چه آنکه هر روز سرنخ جدیدی از این ماجرا یافت می 
شود. افشای این ماجرا آنهم در روزهایی که خرید خودرو برای مردم رویایی دوردست شده و به اجبار در صف های بلند 
قرعه کشی جاخوش کرده اند، فارغ از آنکه نمایندگان را زیر تیغ انتقادات افکارعمومی برده است، فاز جدید از اختلافات 

بین پاستور و بهارستان را نیز نمایان کرده است. 

نرخ سود بین بانکی افزایش یافت
گزارش جدید بانک مرکزی از روند تغییرات نرخ سود بین بانکی نشان می دهد که این نرخ در سومین هفته 
اردیبهشت ماه با رشد ۰۶/۰ واحد درصدی همراه شده و به ۲۳.۶۱ درصد رسیده است. نرخ بهره بین بانکی در 

هفته منتهی به چهارشنبه ۱۳ اردیبهشت به ۲۳.۵۵ درصد شده بود.
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البرز

    

فرمانده انتظامی البرز از کشف یک انبار با بیش از ۱۱ تن مواد اولیه پلیمری 
و ۳ هزار و ۴۰۰ عدد تجهیزات الکترونیکی قاچاق در شهرستان اشتهارد خبر 
داد. سردار »حمید هداوند« اظهار کرد: مأموران پلیس آگاهی شهرستان 
اشتهارد با انجام اقدامات اطلاعاتی از دپو مقدار قابل توجهی مواد اولیه 
پلیمری در یک انبار در شهرک صنعتی اشتهارد مطلع شدند. پس از انجام 
تحقیقات میدانی و تأیید مأموران، با هماهنگی مقام قضائی به انبار مورد 
نظر اعزام و در بازرسی از آنجا ۱۱ هزار و ۲۵۰ کیلوگرم مواد اولیه پلیمری و ۳ 
هزار و ۴۰۰ عدد پنل و برد تلویزیون قاچاق کشف کردند. در این زمینه یک 
نفر شناسایی و به تعزیرات حکومتی معرفی شد، برابر اعلام کارشناسان 

ارزش اموال قاچاق مکشوفه حدود ۲۰ میلیارد ریال برآورد شده است.

کشف انبار تجهیزات الکترونیکی و مواد پلیمری 
 »داود زارع« -مدیرکل بیمه سلامت استان البرز- در حاشیه بازدید مهدی عسکری 
نماینده مردم شهرستان های کرج، فردیس و اشتهارد در مجلس شورای اسلامی از 
بیمه سلامت البرز اعلام کرد: اکنون حدود ۶۰۰ هزار نفر تحت پوشش بیمه سلامت 
این استان هستند که ۷۰ درصد آنها معادل ۴۲۰ هزار نفر به عنوان دهک های پایین 
از بیمه رایگان برخوردار هستند. بیمه سه دهک اول به صورت رایگان و مابقی دهک 
ها از ۱۰ درصد تا ۱۰۰ درصد هزینه بیمه را پرداخت می کنند. ۱۰۷ نوع بیماری خاص 
مشمول کمک های بیمه ای هستند که افزون بر کمک درمانی، تسهیلات لازم از 
طریق بانک ها به آنها پرداخت می شود. گفتنی است؛ استان البرز دارای سه میلیون 
و ۲۰۰ هزار نفر جمعیت اســت که بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر آنان تحت 
پوشش بیمه تامین اجتماعی و  ۶۰۰ هزار نفر تحت پوشش بیمه سلامت هستند.

۴۲۰ هزار نفر البرزی تحت پوشش بیمه رایگان 

شناسه آگهی: 1491610
     

 
»رییس اداره حفاظت محیط زیست نظرآباد« 

خبر داد:

 ثبت و شناسایی ۹۰ گونه 
پرنده در تالاب صالحیه

»محمد محمودی« -رییس اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان نظرآباد-  همزمان با روز جهانی پرندگان مهاج 
به میزبانی تنها تالاب فصلی استان البرز از پرندگان مهاجر 
اشاره کرد و گفت: همزمان با بارندگی های مناسب در ماه 
های اخیر حضور بیش از ۹۰ گونه مختلف از پرندگان زیبا 
در این تالاب ثبت و شناسایی شده است. ۲۳ اردیبهشت 
روز جهانی پرندگان مهاجر در اکثر کشورهای جهان مورد 
توجه دوستداران علاقمندان و متخصصان طبیعت است و 

در ایران نیز علاقمندان زیادی از تالاب ها بازدید می کنند.

وی با بیان اینکه پرندگان به عنوان نماد ارتباط اکولوژیک 
که  می کنند  گوشزد  را  دیدگاه  این  ما  به  زیستگاه ها، 
اکوسیستم جهان یک ساختار در هم تنیده و مرتبط است 
و نمی توان این پیوستگی را نادیده گرفت، اظهار کرد: برای 
داشتن جهانی با پرندگان مهاجر و از همه مهم تر برای 
داشتن جهانی مناسب زندگی بشر، ما نیازمند یک دیدگاه 
و  مرزهای سیاسی  ورای  را  طبیعت  که  جامع هستیم 
جغرافیایی ببیند. امسال نیز روز جهانی پرندگان مهاجر با 
»شعار آب حفظ حیات برای پرندگان« تعیین شده زیرا آب 
از مهمترین وحیاتی ترین عناصر حیات زیستگاه پرندگان 

است.

وی هدف از این نامگذاری و برنامه هایی که به این مناسبت 
تدارک دیده می شود را تأکید بر مشارکت فعال در حفاظت از 
پرندگان مهاجر دانست و افزود: برگزاری روز جهانی پرندگان 
مهاجر به منظور آگاه کردن مردم به درک اهمیت حضور 
پرندگان در محیط های طبیعی و ترغیب جوامع محلی به 
مشارکت فعال در شناخت و حفاظت از پرندگان مهاجر 
استان  فصلی  تالاب  تنها  صالحیه  فصلی  تالاب  است. 
البرز می باشد که تاکنون پرندگان مهاجر آبزی و کنارآبزی 
همچون فلامینگو، غاز خاکستری ،خوتکا ،تنجه، آتفوت، 
سیاه، خروس  ،اکراس  کشیم  گاوچرانک،   ، ارک سرسبز 
کولی، باکلان، بوتیمار، لک لک، حواصیل ، اگرت و درنا در 
آن منطقه مشاهده شده است. پرنده »چوب پا« نماد تالاب 
صالحیه است و این پرنده زیبا در این تالاب به وفور وجود 
دارد و زاد آوری می کند. در این روز بیش از صدها نفر 
از علاقمندان و دوستداران پرندگان و مسوولان از پرندگان 
زیبای تالاب فصلی صالحیه بازدید کردند و برای حمایت و 

حفاظت پرندگان عهد و میثاقی مجدد بستند.

»فرمانده انتظامی شهرستان کرج« خبر داد:

 دستگیری سارق کابل های 
برق کرج

برق  کابل  سارق  یک  دستگیری  از  کرج  انتظامی  فرمانده 
و اعتراف او به ۵۵ فقره سرقت خبر داد. سرهنگ »پیمان 
گودرزی« اظهار داشت: پس از وقوع چند فقره سرقت کابل برق 
در مناطق مختلف شهر کرج، رسیدگی به موضوع در دستور 
کار مأموران انتظامی این شهرستان قرار گرفت. مأموران در 
تحقیقات گسترده خود موفق به شناسایی یکی از سارقان 
سابقه دار کابل برق شده و در یک عملیات منسجم و دقیق، 

ضمن هماهنگی با مرجعی قضائی او را دستگیر کردند.

فرمانده انتظامی شهرستان کرج با اشاره به شناسایی و 
دستگیری یک مالخر اموال مسروقه در خصوص این 
پرونده، تصریح کرد: در بازرسی از مخفیگاه متهمان ۷۰۰ 
کیلوگرم کابل مسی مسروقه کشف شد. در تحقیقات 
تکمیلی متهم که چاره ای جز بیان حقیقت را در پیش 
روی خودش نمی دید، به ناچار لب به اعتراف گشوده 
کرد.  اعتراف  برق  کابل  فقره سرقت  ارتکاب ۵۵  به  و 
متهمان برای صدور احکام لازم تحویل مراجع قضائی 
شدند، شهروندان می توانند در صورت مواجهه با سارقان 
کابل برق، بلافاصله موضوع را از طریق شماره تلفن ۱۱۰ به 

پلیس اعلام کنند.

گفت:  کشور  زیست  محیط  حفاظت  یگان  معاون 
هزار   ۲۷ نیازمند  کشور  های  زیستگاه  از  مراقبت 
محیط بان می باشد در حالیکه فقط حدود سه هزار 
نیروی محیط بان در سراسر کشور مشغول خدمت 

رسانی هستند.

امام به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از باشگاه 
خبرنگاران جوان؛ »پرویز فلاحی«؛ روز شنبه در آیین 
افتتاحیه دومین دوره آموزش محیط بانی کشور که 
در مرکز آموزش محیط زیست و تربیت محیط بان 
کشور مستقر در کرج برگزار شد، افزود: در حال حاضر 
بر اساس چارت تشکیلاتی باید حدود هفت هزار و 
۳۰۰ نفر نیروی محیط بان در سراسر کشور مشغول 
فعالیت باشند در حالیکه در حدود سه هزار و ۵۰۰ 
نیروی محیط بان استخدام شده اند. از این محیط 
به عنوان  اجرایی  در بخش  نفر  از ۴۰۰  بانان بیش 
مشغول  ها  استان  و  ها  شهرستان  یگان  فرمانده 
فعالیت هستند و فقط حدود سه هزار نفر به طور 
عملیاتی در عرصه های طبیعی و زیستگاه ها فعال 
با  نفر  از این سه هزار  اگر تعداد دو سوم  هستند. 
کاریشان  در شیفت های  به شرایط خدمتی  توجه 
باشند در شبانه روز ۲ هزار نفر در سر کار هستند که 
با توجه به گستره ایران، زیستگاه های حیات وحش 

و طبیعی ۲۷.۵ میلیون هکتار وسعت دارند.
وی افزود: این مناطق شامل ۳۰۹ منطقه چهارگانه 
شامل پارک های ملی، آثار طبیعی و ملی، پناهگاه 
های حیات وحش و مناطق حفاظت شده و یکسری 
شکار  منطقه   ۲۰۰ شامل  که  ای  پشتوانه  مناطق 
ممنوع که وسعت هشت میلیون هکتار دارند که در 
مجموع با ۲۷.۵ میلیون هکتار وسعت جزو مناطق 
رسمی هستند. همچنین به جز این موارد در پنج 
میلیون هکتار نوار مرزی کشور تیراندازی ممنوع را 
داریم که اگر حتی این میزان را در نظر نگیریم و فقط 
مناطق شکار ممنوع و چهارگانه را در نظر بگیریم با 
توجه به استانداردهای تعریف شده که به ازای هر 
هزار هکتار یک محیط بان داشته باشیم یعنی با 
این مساحت باید ۲۷ هزار محیط بان داشته باشیم.

۵۰ درصد از ردیف های پستی محیط بانی 
بلاتصدی مانده

با بیان  معاون یگان حفاظت محیط زیست کشور 
پستی  های  ردیف  از  درصد   ۵۰ اکنون  هم  اینکه 
محیط بانی بلاتصدی مانده، گفت: برای سال جاری 
را دوباره برای کل کشور  نیز مجوز جذب ۳۸۰ نفر 
به  توجه  با  ها  استان  افزود: سهمیه  وی  گرفتیم. 
شرایط تعداد مناطق و تعداد نیروها تعیین می شود 
بنیاد شهید  با  ای که  نامه  تفاهم  در  اینکه  ضمن 

بالای  جانبازان  فرزندان  و  شهدا  خانواده  جذب  در 
۷۰ درصد داشتیم امسال ۷۰۰ نفر را معرفی کردند. 
نیروهای جذب شده ایثارگر از شرایط سنی معاف 
هستند، ولی شغل محیط بانی شغلی است که باید 
آمادگی های فیزیکی و روحی و جسمی را داشته 
باشند که بعد از آزمایشات و معایناتی که از آن ها 
انجام می شود می توانند وارد حیطه محیط بانی 
شوند. تاکنون ۲۴۰ نفر این پروسه را طی کرده اند 
و هفته گذشته هم ۴۰۰ نفر به ما معرفی شدند و 
نتایج  و  شده  ها طی  آن  آمادگی جسمانی  آزمون 
آن توسط سازمان سنجش و آموزش کشور و امور 
استخدامی معرفی می شود. تعدادی هم با سهمیه 
که  افرادی  که  شوند  می  جذب  ماه  تیر  در  آزاد 
شرایطش را داشته باشند در این آزمون ها شرکت 
از طی مراحل پزشکی و روحی و  می کنند و بعد 
آزمون های آمادگی جسمانی مصاحبه تخصصی از 
آن ها گرفته می شود و کسانی که حائز امتیاز لازم 

باشند وارد جامعه محیط بانی می شوند.

محیط بانان در خط اول تهدیدات در طبیعت 
قرار دارند

زیست  محیط  حفاظت  -مدیرکل  درگی«  »مجید 
استان البرز- نیز در این مراسم با اشاره به اینکه فقط 
خداوند است که محیط بانان را از انواع تهدیدات و 
بلایا حفظ می کند، گفت: محیط بانان در خط اول 
تهدیدات در طبیعت قرار دارند. یکی از تهدیداتی که 
محیط بانان را مورد تهدید خود قرار می دهد موضوع 
بیماری های مشترک است که زمانیکه محیط بان 
با لاشه یک حیوان تلف شده مواجه می شود بدون 
اینکه اطلاعی از دلیل مرگ آن داشته باشد ممکن 
است بدون رعایت ملاحظات به لاشه دست بزند که 
یکسری از دستگاه ها در مواجهه با این بیماری ها 

در قبال محیط بانان کمال بی انصافی را دارند.
وی یکی از مهمترین خطرات را مواجهه با بیماری 
این  بروز  از  بانان  ناآگاهی محیط  و  های مشترک 
بیماری ها دانست و اظهار کرد: ما به عنوان محیط 
ظرفیت  تمام  از  توان  تمام  با  داریم  وظیفه  بان 
های کشور شامل جانداران و غیرجانداران حفاظت 
افراد  شاید  دوره  این  از  بعد  که  کنیم  پاسداری  و 
ولی  باشید  ها  ماموریت  انجام  برای  توانمندی 
سرمایه اصلی سازمان شما به عنوان نیروی انسانی 
هستید به خصوص محیط بانانی که در نوک پیکان 
مواجهه با خطرات مختلف در محیط زیست هستند. 
کمک  خیلی  خودتان  جان  حفظ  در  ها  دوره  این 
حال است، امروزه باید از ظرفیت های گاهی قهری 
برای حفاظت از محیط زیست کشور استفاده کنیم 
را  باید ظرفیت های اخلاقی  ابتدا  این مجموعه  و 
مدنظر قرار دهد و اخلاق خمیرمایه تمام تلاش ها و 

جانبازی های محیط بانان باشد.
درگی با تاکید بر اینکه سرلوحه اصلی این مجموعه 
بایستی اخلاق و سپس آموزش های به روز و در تراز 
ملی و بین المللی استاندارد و نظامی باشد، افزود: 
حقوقی  مسایل  با  بایستی  بانان  محیط  همچنین 
در برخورد با متخلفان آشنا باشند و در مرحله بعد 
ارتقای وضعیت  بانان است  آنچه مورد نیاز محیط 
جسمانی می باشد. محیط بانان بعد از گذراندن دوره 
بان دوره آموزشی  آموزشی بدو خدمت، هر محیط 
تحت  شده  حفاظت  منطقه  با  متناسب  تخصصی 
پوشش خود را نیز می گذراند و این دوره با گونه 
های زیستی گیاهی و جانوری، شرایط آب و هوایی 
آشنا می  مناطق حفاظت شده  موقعیت  و  منطقه 
شوند. محیط بان در این دوره آموزشی، به نسبت 
محیطی که در آن مشغول به خدمت است، با مسائل 

اجتماعی و جغرافیای منطقه آشنا می شود.

درآیینافتتاحیهدومیندورهآموزشمحیطبانیکشورمطرحشد:

زیستگاه  ایران نیازمند مراقبت ۲۷ هزار محیط بان

بکارگیری اتباع بیگانه غیرمجاز در واحدهای صنفی البرز ممنوع است
رییس اداره نظارت و بازرسی اتاق اصناف مرکز البرز از ممنوعیت بکار گیری اتباع بیگانه غیرمجاز در واحد های صنفی 
این استان خبر داد. »مهدی سیاهوشی« اظهار کرد: این تصمیم ممنوعیت برای ارتقای امنیت اجتماعی اتخاذ شده و 

از بکارگیری اتباع بیگانه غیرمجاز در مشاغل مختلف جلوگیری می شود.

گزارش اخباراستان
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مخاطبان  برای  اگرچه  سینمایی  فیلم های  از  برخی 
خود  تولید  عوامل  برای  اما  ندارند  خاصی  سرگرمی 
اما  نمی خندانند  را  مخاطب  اگرچه  مفرح اند؛  بسیار 

حتما خودشان می خندند.

به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از ایرنا؛ پیش از 
این و در دهه های گذشته ساخته شدن فیلمی خارج 
ای  وسوسه  ایرانی  فیلمساز  یک  سوی  از  ایران  از 
و  روایی  لحاظ ساختار  به  متفاوت  اثری  دیدن  برای 
مکان جغرافیایی بود؛ فیلم هایی که بر اساس جنس 
نگاه سازندگانشان حرفی برای گفتن داشتند و بسته 
از  روایت جغرافیایی خارج  به  نیاز  به قصه شان که 
ایران داشتند، جذابیتی بصری برای تماشا. این دست 
و  اثر  فیلمسازی صاحب  قدرت  دلیل  به  ها  داستان 
تصویرگری قصه در جایی که زمین وقوع آن رویداد بود 
بعضا بسیار موفق عمل کردند و به تولیداتی بی رقیب 

در تاریخچه سینمای ایران بدل شدند.
از کرخه تا راین )ابراهیم حاتمی کیا 1371(، بازمانده 
میرباقری  )داود  برفی  آدم   )1373 داد  الله  )سیف 
آفتابی )همایون اسعدیان 1374( فرش  1373(، مرد 
گفتار  راست  )کاظم  نقاب  تبریزی 1381(،  )کمال  باد 
1383( نمونه آثاری بودند که از بسیار خوب تا خوب 
می توان آنان را دسته بندی کرد و همگی آنها در زمان 
اقبال خوبی  با  آن  از  سالهای پس  در  و حتی  اکران 
مواجه شدند و موفقیتی را برای کارگردانشان رقم زدند. 
آثاری که از فضای جغرافیایی خارج از ایران نهایت بهره 
را بردند تا داستانشان را همراه با جذابیت های بصری 
به مخاطبشان ارائه کنند. البته آثار بسیاری هم وجود 
دارند که از دهه 70 تاکنون در خارج از ایران ساخته 
شدند و از متوسط تا بسیار بد قابل رده بندی هستند. 
آثاری که بعضا حتی به رغم تولیدشان به عنوان اثر 
فاخر و هزینه های کلانی که صرف ساختشان شده 
نگاه  و  و فروش  اکران  در  اقبالی  اند  نتوانسته  است 

مخاطب و منتقدان داشته باشند.
تاثیری  قطعا  ایران  از  در خارج  اثر  تولید یک  صرف 
اولین و آخرین مولفه  ندارد و بی شک  اقبال آن  در 
جذابیت یک فیلم سینمایی، قصه و داستانی است 
که قصد انتقال آن را دارد. اهمیت قصه حتی مهمتر و 
بزرگتر از اسم بازیگران و فیلمسازانی است که در تولید 
به همین دلیل بیشمار قصه  دارند  یک فیلم حضور 
های بی محتوایی بوده اند که حتی اعتبار فیلمساز و 
بازیگرانشان را هم خدشه دار کردند. پس از موفقیتی 

که فیلم سینمایی من سالوادور نیستم )منوچهر هادی 
1394( رقم زد بسیاری تصور کردند که صرف روایت 
استفاده  ایران و  از  برق در خارج  پرزرق و  یک قصه 
از بازیگران زن بدون حجاب )محدودیتی که به هیچ 
عنوان نمی توانستند در سینمای ایران آن را دور بزنند( 
فرمول قطعی فروش بالا و موفقیت گیشه است اما 
این درحالی بود که »تازه بودن« این شکل از قصه و 
جذابیتش برای مخاطب را نادیده انگاشتند و به این 
نکته توجه نکردند که برای تکرار موفقیت، تکرار صفر تا 
صد یک فرمول )آن هم در فیلمسازی( همواره مساوی 

با تکرار موفقیت نیست.
چهارانگشت  و   )1396 کاهانی  )عبدالرضا  یایا  خانم 
با  که  بودند  آثاری  جمله  از   )۱۳۹۷ محمدی  )حامد 
سالوادور  من  پارادوکسیکال  سبک  از  روی  دنباله 
نیستم )مواجه یک فرد بشدت مذهبی با فرهنگی که 
فرسنگ ها دور از فرهنگ ایرانی است( تلاش کردند 
تا نظر مثبت مخاطب را جذب کنند و هردو دقیقا از 
اسم و جغرافیای کشور تایلند برای این منظور استفاده 

نقدهای  فروش،  بحث  از  جدای  که  البته  کردند. 
بسیاری را هم پس از آن برانگیختند. منتقدان در مورد 
سبک  آن  از  پیش  که  تاختند  کاهانی  به  یایا  خانم 
مستقل فیلمسازی خود را داشت و این اثر را نقطه 
ضعف بزرگی در کارنامه کاری اش دانستند. در مورد 
چهارانگشت هم این انتقادات به امیر جعفری وارد بود 
که چرا به رغم درخشش در سینمای معناگرا وارد این 
شکل از سینما شده است. حالا و پس از گذشت سالها 
و نخ نماشدن این سبک از قصه بازهم فیلمی با این 
مضمون )حضور یک فرد بشدت مذهبی - که البته در 
این قصه به دلیل سمتی که دارد اجباری بیرونی هم 
برایش وجود دارد – در محیط فرهنگی آسیای شرقی 
و کشور اندونزی و مواجه اش با تعارضات و تنقض 
های عقیدتی و فرهنگی و دینی( دستمایه تولید اثر 

قرار گرفته است.
فرهاد اصلانی رئیس فدراسیون فوتبال ایران است که 
انصاری  بازی سیامک  با  نایب رئیس خود  با  همراه 
را  قراردادی  زیدان  با  تا  شوند  می  بالی  جزیره  راهی 

امضا کنند )دقیقا شبیه قصه من سالوادور نیستم که 
به دلایلی قهرمانان داستان دنبال ریوالدو بودند؛ البته 
این ستاره  از  این فیلم تصویری کوتاه  در  نهایت  در 
برزیلی به مخاطب نشان داده شد. موضوی که در خط 
استوا همان اسم است و بس(. اساسا اگرچه در فیلم 
سینمایی خط استوا تصاویری لانگ شات از آب های 
جزیره بالی پخش می شود اما هیچ صحنه ای نیست 
که این بازیگران را در ساحل ببینید. چطور فیلمسازی 
مجوز فیلمسازی در کشوری دیگر را می گیرد و اقدام 
اما  کند  می  ایران  سینمای  برای  فیلمی  ساخت  به 
حتی توان یک سکانس درست در یک مکان عمومی 
را ندارد؟ اگر چنین فضایی آن قدر دارای محدودیت 
برای فیلمساز و مخاطب ایرانی است اساسا چرا باید 
جغرافیایی مانند بالی برای روایت یک قصه انتخاب 

شود؟
در یکی از کامنت هایی که به درستی برای این فیلم 
تهیه  که  »انگار  بود:  نوشته  مخاطبی  شده،  گذاشته 
کننده یه سفر تفریحی قرار بوده بره، گفته بذار یه تیم با 
خودم ببرم تو این سفر یه فیلم هم بسازیم دور هم«. 
تصوری که در حین تماشای این فیلم برای مخاطب 
از  که هدف  این  است؛  دقیقا همین  خورد  می  رقم 
ساخت و صرف هزینه برای چنین فیلمی چیست؟ این 
قصه قرار است چه بگوید؟ و به کجا برسد؟ )جایی که 
در نهایت اصلا قرار نیست به آن رسیده شود و شاید 
پایان باز این فیلم بیش از همه تناقضاتش خنده دار 
شرقی  آسیای  در  آیا  بالی؟  چرا  اندونزی؟  چرا  است( 
فضایی جز اتاق هتل و سوییت و محوطه آن و قسمت 
های محدودی از سفارت ایران )عیننا مانند خانم یایا و 

چهارانگشت( برای فیلمسازی وجود ندارد؟
در نهایت به نظر می رسد خط استوا صرفا یک دورهمی 
آن  تفریحی  سفر  یک  در  سازندگانش  برای  دوستانه 
رابطه  که  است  بوده  )بالی(  خدایان  جزیره  به  هم 
متناقضش صرفا در دیدگاه های مذهبی و فرهنگی و 
دینی کاراکترهای قصه با محیط پیرامونی نیست بلکه 
برقرار است و آن این که هر  رابطه متناقض دیگری 
اندازه بازیگران و عوامل و فیلمساز از حضور در چنین 
تعطیلاتی لذت برده اند، مخاطب از بی مضمونی و بی 
قصه گی و بی محتوابودن چنین اثری رنج می برد. 
هرچه این فیلم ما را نخنداند و اذیت کرد احتمالا برای 
بیان  در  به جزیره خدایان  که سفری  عوامل خودش 
عام و به قول خودشان جزیره لختی ها داشتند، خنده 

دار بوده است.

نگاهیبهفیلمسینمایی»خطاستوا«؛

ما که نخندیدیم اما خودشان 
»حتما« خندیدند!

دست به نقد

شناسه آگهی: 1491610
     

 تدارک اکران »عامه پسند« با معتمدآریا و باران کوثری
فیلم سینمایی »عامه پسند« محصول سال ۱۳۹۸ است که در جشنواره فجر همان سال و در سی وهشتمین دوره 
رونمایی شده بود. این فیلم آبان ماه سال گذشته از سازمان سینمایی پروانه نمایش گرفت و طبق گفته سعید 
خانی - مدیر دفتر پخش خانه فیلم - برنامه ریزی هایی برای شروع اکران عمومی آن از بعد از ۱۵ خرداد انجام می شود.

ایرنا- محمدحسین لطیفی، این روزها، فیلم غریب را به روی پرده دارد؛ 
فیلمی که به مانند مضمونش، در اکران، غریب واقع شد و آن طور که انتظار 
می رفت، مورد حمایت دستگاه ها و نهادهای مختلف قرار نگرفت. آن چه که 
سبب شد تا غریب، سامان پیدا کند و به شکل کنونی به روی پرده برود، 
مجاهدت های محمدحسین لطیفی در مقام کارگردان است که حتی وقتی 
فیلم را با فشردگی عجیبی به جشنواره سال گذشته رساند، هنوز دوسوم 
دستمزدش را دریافت نکرده بود اما به مانند همیشه، متعهدانه پای کار 
ایستاد و نه تنها غریب را به جشنواره فرستاد، بلکه بنا به مصلحت، فیلم را 
در اکران نوروز امسال قرار داد تا رسالت خود را با این فیلم به پایان برساند. 
لطیفی، کارگردان نام آشنای سینما و تلویزیون کشورمان است که حدود 
۳ دهه از فعالیت حرفه ای او می گذرد. کارگردانی که همواره به تعهد و 
واقغ بینی نسبت به پروژه هایش معروف بوده و به همین دلیل، به چهره 
موردوثوق جریان دولتی و بخش خصوصی سینمای ایران تبدیل شده است. 
کارنامه سینمایی و تلویزیونی او مملو از آثاری است که علاوه بر بخش 
خصوصی، بخش دولتی را نیز شامل شده و این، محبوبیتی است که در 
تمام این سال ها، متوجه شخصیتی چون لطیفی بوده است. شروع فعالیت 
حرفه ای لطیفی در سینما، با تریلر نفس گیر سرعت بود که در این فیلم، 
نوآوری هایی در سینمای ملی، در جهت نزدیکی به قواعد ژانری بین المللی 
که چندان در سینمای ما مورد توجه قرار نمی گرفت، به چشم خورد. لطیفی 
پس از پایان این فیلم به سراغ تلویزیون رفت تا کمدی موقعیت کت 

جادویی را که یکی از پرمخاطب ترین سریال های آن دهه شد، تولید کند. 
از همین نخستین فعالیت های لطیفی مشخص بود که وی کارگردانی در 
خدمت موقعیت بود و در این مسیر، مرزبندی کلاسیکی چون التزام به 
یک ژانر مشخص، وجود نداشت. این مسیر با عینک دودی، همسایه ها و 
دختر ایرونی نمایان تر شد تا اینکه وی طی چهار سال با تولیدات متفاوتی 
چون سفر سبز، خوابگاه دختران، فرار بزرگ و روز سوم، گوشه های دیگری 
از توانمندی خود را در گونه های دیگر تجربه کرد. تجاربی که با استقبال 
خوب مخاطبان مواجه شد و لطیفی را در کمتر از ۱ دهه، به کارگردانی 
شاخص در سینما و تلویزیون کشورمان تبدیل کرد. از آن سال تا به امروز، 
لطیفی، تولیدات مختلفی را در سینما و تلویزیون تجربه کرد که محدود 
به گونه خاصی نبودند. پروژه هایی بعضا سنگین که در مواردی، تمهیدی 
بهتر از استمداد از تجارب لطیفی وجود نداشت. او، مرد روزهای سخت بود 
و می دانست چگونه با بودجه اندک، یک کار استاندارد تحویل دهد. تعهد 
او نسبت به پروژه هایش، برای بسیاری از تهیه کنندگان مغتنم است چرا 
که می دانستند او، تحت هیچ شرایطی، پشت کار خود را خالی نمی کند؛ 
همچنان که در این حدود سه دهه، هیچ گاه حاشیه ای از این چهره منتشر 
نشد و وی ترجیح داد تا در سکوت و آرامش، فعالیت حرفه ای خود را 
استمرار ببخشد. شاید هر کارگردانی روی سن جشنواره فجر، تا آن اندازه بابت 
غریب مورد تمجید قرار می گرفت، تحت تاثیر فضا، حسابی مشعوف می شد 
اما لطیفی در آن جایگاه، مدام از بابک حمیدیان گفت و سیمرغی که حق او 

بود اما دیده نشد. محبوبیت لطیفی در سینما و تلویزیون، چندان اتفاقی به 
دست نیامد. او جنس استقرار در موقعیت های خاص و متفاوت را می داند و 
همین شناخت هوشمندانه سبب شده تا وی چه هنگامی که با کمدی ورود 
می کند، چه زمانی که یک درام اجتماعی و خانوادگی می سازد و چه زمانی 
که از مقاومت سخن می گوید، می داند که پتانسیل های چه خصیصه ای را در 
آن موقعیت به کار ببندد. این موقعیت شناسی سبب شده تا وی در کارهای 
خود، قابل انتظار ظاهر شود. هر جا هم که انتقادی به کارهایش وارد بوده، 
تلاش کرده تا با آرامش و نپرداختن به حواشی، از بروز حاشیه های بزرگ تر 
جلوگیری کند. مانند تمام حرف وحدیث هایی که در فیلم اسب سفید پادشاه 
یا اجرای برنامه هفت وجود داشت و می بینیم که کمترین حاشیه از این 
۲ پروژه، به وجود نیامد. برای کارگردانی که با اعتقاد قلبی خود پای یک 
پروژه می ایستند، تفاوتی ندارد که در چه مدیومی حضور دارد. شاید بسیاری 
از کارگردانان، در شرایط فعلی، حاضر به قرار گرفتن پشت دوربین فیلمی 
چون غریب نبودند آن هم با دستمزد نه چندان زیادی که برای این کار در 
نظر گرفته شد و همان هم منظم پرداخت نشد اما چون محمد بروجردی، 
برای لطیفی، یک مساله بود، وی قدم در این مسیر گذاشت و توانست یک 
فیلم مهم در تاریخ سینمای ایران به یادگار بگذارد. سینمای ایران در هر برهه 
خود، نیازمند چنین هنرمندان مساله مند و متبحری است؛ چهره هایی که با 
تجربه و دوراندیشی خود، در مقام پیشران، قطار اخلاق مداری را در هنر هفتم 
به پیش برده و آورده های مناسبی را برای سینمای کشور به ارمغان می آورند.

ره �چ

مسأله مند اخلاق گــــــرای  لطیفی«؛  »محمدحسین 
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حسن صانعی پور

داستان جلد

تیم ملی وزنه برداری ایران قهرمان آسیا شد
در روز پایانی رقابت های وزنه برداری آسیا علیرضا یوسفی و آیت شریفی 2 نماینده سنگین وزن کشورمان با حریفان خود 
رقابت کردند که مدال نقره یک ضرب به شریفی و مدال نقره دوضرب به یوسفی رسید. با 2 مدال کسب شده در روز پایانی 

رقابت های قهرمانی آسیا تیم ملی کشورمان با کسب امتیاز به مقام قهرمانی دست یافت.

خروج مجیدی و آغاز بحران سه هفته مانده به پایان 
و  شد  استقلال مسجل  قهرمانی  یکم  و  بیست  فصل 
درست بعد از این اتفاق زمزمه خروج فرهاد مجیدی از 
استقلال به گوش رسید. گریه های سرمربی در مراسم 
جشن قهرمانی نمایان گراین موضوع بود که ادامه کار 
مجیدی در استقلال غیرممکن است. آجرلو بعدها گفته 
اینکه چرا  و  داشته  از تصمیم مجیدی خبر  است که 
به حال  را  قهرمان  تیم  قبل  دفعات  سرمربی همچون 
خود رها می کند و به تیم درجه چندم امارات می پیوندد، 
سوال بی پاسخی است که هرچند با تعبیرهای گوناگونی 
مواجه شده  اما جواب قانع کننده ای در مقابل آن قرار 

نگرفته است. 

تعلل آجرلو در انتخاب سرمربی
مانور  یکم  و  بیست  فصل  طول  در  اندازه  هر  آجرلو 
قهرمانی  عوامل  از  باید  -و  داشته  مناسبی  مدیریتی 
استقلال به همین مانور اشاره کرد- اما در سه موضوع 
آماتوری عمل کرده است. ابتدا اینکه شفافیت درستی 
در مورد مسایل مالی ارایه نداده است. دوم اینکه شرایط 
ادامه حضورمجیدی را فراهم نکرد. و سوم اینکه آنقدر 
در معرفی سرمربی جدید تعلل کرد که زمان کافی برای 
و  نماند  باقی  انتخابی  سرمربی  سلیقه  با  تیم  بستن 
ساپینتو با بازیکنانی  فصل را آغاز کرد که شاید اعتقاد 

زیادی به آنان نداشت. 

ساپینتو و قول قهرمانی
با این حال  ریکاردو ساپینتوی پرتغالی در هیبت سرمربی 
استقلال، شال آبی را برگردن نهاد و همان ابتدا قول چهار 
قهرمانی را به هواداران این تیم داد. موضوعی که هرچند 
در نزد هواداران این باشگاه کری ابتدا فصل تلقی گردید 
اما ذهنیت و توقع آنان را بالا برده و سنگینی این ادعا 
با نتایج نیم فصل اول ساپینتو را تا مرز اخراج پیش 
برد. هرچند قهرمانی سوپر جام و جبران فاصله هشت 
امتیازی با صدر تا حدودی شرایط را برای سرمربی بهتر 
نمود، اما هیجانات بیش از معمول وی و محرومیت های 
تکراری و اتفاقات و اعتراضات مربوط به داوری اوضاع را 

برای سرمربی مدعی سخت و سخت تر نمود. 

ورود بدهنگام فتح الله زاده
فتح الله زاده شوالیه استقلال در ابتدای فصل جاری بار 
دیگر سکان دار باشگاه استقلال شد. آخرین حضور او 
درباشگاه استقلال به دوران کوتاه مدت معروف به دوران 
کورنا بود که به خوبی نشان داد که مدیرعامل برخلاف 
بزرگترین  اداره  برای  را  مناسبی  شرایط  گذشته  دوران 
باشگاه ایران ندارد. با این حال شوالیه همچنان قول حل 
مسایل را داده و مرحله به مرحله استقلال را داخل بحران 
جدیدی کرده و توپ ناکامی را به میدان مدیران قبلی 
و اوضاع و احوال نامناسب اقتصادی انداخت. در واقع 
بدهنگام ترین حضور فتح الله زاده در باشگاه استقلال 
ابتدای فصل اتفاق افتاد و باشگاه در سراشیبی ناکامی 

قرار گرفت.

شکست در نقل و انتقالات نیم فصل 
جالب است که استقلال در نقل و انتقالات زمستانی 
موفق نشد بازیکنی را جذب کند. این باشگاه حتی 
در قضیه کاوه رضایی ناشیانه عمل کرده و نه تنها 
نتوانست او را از تراکتور پس بگیرد که حتی رضایی 
با محرومیت مواجه گردید. هرچند ناکامی استقلال 
در جذب بازیکن به  بدهی ها و مسایل دیگر ارتباط 
داده شده است، اما شکست بزرگی به آنان تحمیل 
کرده تا دست سرمربی برای ادامه لیگ بسته بماند. 

کابوس استراماچونی
کابوس استراماچونی چند سال است بر آسمان استقلال 

سایه انداخته است. بدهی قابل پرداختی که مرحله به 
مرحله سنگین تر شده و هر مدیری با وعده پرداخت آن 
این تیم  با احساسات هواداران  باشگاه گردیده و  وارد 
بازی کرده است. نکته حایز اهمیت در خصوص بدهی 
استراماچونی اینست که دولت به عنوان متولی ارشد 
ورزش و مالک اصلی باشگاه نیز اراده  درستی برای رفع 
این مشکل نداشته و حتی بعد از اعطای وام و یا کمک 
از طرف دولت پیگیری درستی در این مورد صورت نگرفته 

است.

حذف از آسیا
حتی ای اف سی نیز دنبال بهانه می گردد تا دو تیم 
پرتماشاگر ایران در مسابقات آسیایی حضور داشته باشند. 
اعتبار وصف ناپذیر هواداران این دو باشگاه مورد توجه 
آسیا بوده اما در ایران تبدیل به موضوعی پیش پا افتاده 
شده است. با این حال استقلال ایران به علت بدهی ها 
نتیجه سوء مدیریت  و عدم کسب مجوز حرفه ای که 
فوتبال ایران است، از آسیا حذف شد تا ضمن سرمایه 
این فرصت  از  نیز  سوزی عظیم دراین خصوص، آسیا 
بزرگ محروم گردد. در واقع این موضوع آنقدر در ایران 

کم اهمیت جلوه داده شده است که بعضی از مسئولین 
ورزشی براحتی از آن سخن گفته و در مورد حل آن در 

سنوات آینده برنامه ای را ارایه نداده اند. 

سرنوشت ساپینتو در انتهای فصل
اقبال  از  خبر  رسمی  غیر  و  رسمی  نظرسنجی های 
مناسب ساپینتو نزد هواداران این تیم می دهد. مقایسه 
او با استراماچونی که با کوچکترین بهانه ایران را ترک 
کرد و عدم وجود جایگزین مناسب داخلی و ناتوانی 
برای تعیین جایگزین خارجی مناسب،  باشگاه  مفرط 
ادامه فعالیت ساپینتو در باشگاه استقلال را ضروری 
کرده است. در حقیقت ساپینتو علیرغم داشتن خرده 
فرهنگ هایی که شاید با فرهنگ ایران مناسبتی نداشته 
باشگاه  چنانچه  و  شده  آشنا  ایران  فوتبال  با  باشد، 
استقلال بازیکنان مورد نظر او را جذب کند و شرایط 
سرمربی  این  با  پوشان  آبی  آورد،  فراهم  را  معمول 
درفصل آینده حرف های بیشتری را برای گفتن خواهند 
داشت. با این حال تعیین سرنوشت ساپینتو موضوعی 
بدان  واقعیت ها  از  و خارج  احساسی  نباید  که  است 

پرداخته شود. 

حرف و حدیث ها همیشگی
دوباره زمزمه حضور چند سرمربی از جمله فرهاد مجیدی 
دوباره  است.  شنیده شده  استقلال  فنی  کادر  راس  در 
شایعه اخراج ساپینتو دست بدست می گردد. اما هرگز 
صحبتی از ضروریات نمی شود و هرگز هیچ مدیری برنامه 
کوتاه و بلند مدت ارایه نمی دهد. گفته شده است اعضای 
هیات مدیره استقلال انتخاب شده اند. قرار است درهمین 
روزها مدیران جدید این باشگاه معرفی شوند. مدیرانی که 
شاید دست به تغییراتی بزنند که داستان تکراری فصول 
گذشته رقم خورده و باز در انتهای فصل به ناکامی تیم و 

هواداران منتهی شود.

سازمان خصوصی سازی و انتخاب مدیران
سازمان خصوص سازی مدعی بروز تخلفاتی در باشگاه 
استقلال شده است. چند ماه پیش خبر تغییرات مدیریتی 
منتشر شد. استقلال به وزرات اقتصاد واگذار شد و با 
خروج فتح الله زاده کریمی به عنوان سرپرست، اداره امور 
با  نیز  را در دست گرفت و تغییرات بعدی  آبی پوشان 
تاخیر انجام پذیرفت. تا اینجای داستان تکرار مکررات 
فصول قبل است. اما آنچه لازم است اتفاق بیافتد تا 

تحولی مثبت در مدیریت استقلال رخ بدهد، ابتدا ترکیب 
هیئت مدیره این باشگاه است که لازم از متخصصان 
امر تشکیل شود و دوم تعیین منابع مالی مستمر و 
متغییر است تا دخل و خرج باشگاه میزان گردد. در عین 
حال تعدیل مخارج باشگاه ها نیز نباید فراموش شده و 
مخارج خارج از قاعده ای که در بسیاری از باشگاه ها از 
منابع ناشناخته هزینه می گردد نیز باید مورد شناسایی 

قرار گرفته و برآن نظارت شود. 

جام حذفی آخرین امید
آخرین امید آبی پوشان پایتخت کسب عنوان قهرمانی 
در جام حذفی است. حضور درنیمه نهایی و مصاف با 
نساجی مازندران مدافع عنوان قهرمانی شرایط را برای 
کسب جام سخت کرده است. از طرفی استقلال بعد از 
شکست در دربی به لحاظ روحی و روانی دچار نوسانات 
لیگ  در  قهرمانی  رفتن  دست  از  و  گردیده  مخربی 
برتر نیز مزید بر علت شده است. با این حال مصاف 
استقلال با نساجی در شرایطی اتفاق خواهد افتاد که 
شرایط دو تیم در جدول رده بندی نیز مشخص شده 
و این موضوع  بازی این دو تیم را تحت الشعاع قرار 
خواهد داد. نساجی مازندران در هفته انتهایی لیگ با 
پرسپولیس، مدعی جدی قهرمانی  رقابت خواهد کرد 
و استقلال در استادیوم آزادی از تراکتور متحول شده 
پذیرایی خواهد نمود. باخت و برد هر دو تیم در هفته 
آخر لیگ از طرفی و شایعه های معمول انتهای فصل در 
خصوص ورود و خروج بازیکنان از طرف دیگر، شرایط 
بازی جام حذفی را تحت الشعاع قرار داده و در کسب 
امید  آخرین  حال  این  با  می باشد.  تاثیرگذار  نتیجه 
آبی پوشان کسب جامی است که در آن تبحر داشته و 

بیشترین قهرمانی را در آن بدست آورده اند. 

زیر ساخت ها و نقل انتقالات تابستانی
کمپ مرحوم حجازی علیرغم اینکه محل مناسبی برای 
انجام تمرینات استقلال درطول فصل می باشد در عین 
حال دارای مشکلاتی نیزهست. مکان نامناسب کمپ، 
بودن رختکن ها و تجهیزات  ناقص  یا  و  نبودن  کافی 
استفاده  برای  مجموعه  توانایی  عدم  و  آن  به  مربوط 
در طول سال از مقوله هایی است که باعث شده است 
مدیران باشگاه علاوه بر این مجموعه در اندیشه زمین 
تمرینی دیگری هم باشند. در نقطه مقابل نیز تعداد 
زمین های استاندارد برای تمرین در تهران اندک بوده 
و همان تعداد در اجاره باشگاه های تهرانی و حتی غیر 
پرداخته  بدان  باید سریعا  تهرانی است. موضوعی که 
در  نگردد.  وارد  آبی پوشان  تمرینات  در  خللی  تا  شود 
خصوص نقل و انتقالات تابستانی نیز چند نکته قابل 
نظر  مورد  بازیکنان  قرارداد  تمدید  ابتدا  است؛  ذکر 
سرمربی است که قاعدتا باید مقدمات آن قبل از اتمام 
لیگ فراهم گردد. دوم جذب بازیکنان جدید است که 
سرمربی  تکلیف  به سرعت  و  ابتدا  باید  مورد  این  در 
مشخص شده تا بر اساس لیست اوو قبل از بازارگرمی 
دلالان، بازیکنان مورد نظر جذب شوند. در این بین لزوم 
کنترل ویژه بر بازار نقل و انتقالات از طرف مسئولین 

ذی ربط به نظر می رسد.  

آکادمی و اما و اگرها
آکادمی استقلال علیرغم برجاگذاشتن کارنامه مناسب 
دچار تغییراتی گردید. آرش برهانی جای خود را به 
سنوات  در  اشکالاتی  طرفی  از  و  داد  حاجیلو  اصغر 
گذشته به خصوص فصل قبل در نحوه تست گیری 
تغییرات  در حقیقت همین  بازیکنان وجود داشت. 
که منجر به اما و اگرهای همیشگی شده است باعث 
نداشته  مناسبی  خروجی  استقلال  آکادمی  گردیده 
گذارآکادمی  تاثیر  بازیکنان  حضور  آخرین  از  باشد. 
تیم  در  جباری   مجتبی  و  خسروحیدری  همچون 
بزرگسالان سالیان درازی می گذرد. شاید اصغر حاجیلو 
ایجاد  درآکادمی  مثبت  تحولی  خود  بالای  تجربه  با 

نماید.

چرا»استقلال«رستگارنشد؟

مصائبِ »ســــاپی«

انتقــالات  و  نقــل  خصــوص  در   
تابســتانی نیــز چنــد نکتــه قابــل ذکــر 
اســت؛ ابتــدا تمدید قــرارداد بازیکنان 
مــورد نظر ســرمربی اســت کــه قاعدتا 
بایــد مقدمــات آن قبــل از اتمــام لیگ 
فراهــم گــردد. دوم جــذب بازیکنــان 
جدید است که در این مورد باید ابتدا 
و به سرعت تکلیف سرمربی مشخص 
شــده تــا بر اســاس لیســت اوو قبل از 
بازارگرمــی دلالان، بازیکنان مورد نظر 
جذب شــوند. در این بین لزوم کنترل 
ویژه بر بازار نقل و انتقالات از طرف 
مسئولین ذی ربط به نظر می رسد.  
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مدیران پاری سن ژرمن نگران تاثیرات زیان آور اشرف حکیمی روی کیلیان ام باپه
پاری سن ژرمن تاکنون، همواره از حکیمی حمایت کرده که این نیز به خاطر رابطه نزدیک او با کلیان ام باپه است. در داخل 
باشگاه برخی بر این باورند که حکیمی تاثیرات مضری روی ام باپه می گذارد اما از او انتقاد نمی کنند زیرا این نیز ممکن 
است تاثیرات منفی روی اوبگذارد. در هر حال اگر پیشنهادی برای در این تابستان به دست برسد، از آن عبور نخواهند کرد.

ورودمنچستریونایتدبهرقابت
باآرسنالبرایجذبرایس

 آرسنال همچنان پیشــتاز رقابت بر سر دکلان 
رایس است و در حال حاضر محتمل ترین مقصد 
او در فصل آینده به حســاب می آیــد. با این حال 
امیدهای توپچی ها در صورت ایجاد یک مزایده بر 
سر این ستاره انگلیسی با مبلغ درخواستی وست 
هــم که حداقل 100 میلیون پوند اســت، کم رنگ 
می شود. آرسنال تمایلی ندارد که چنین پیشنهادی 
ارائه دهد اما در طرف دیگر، منچستریونایتد قصد 
دارد تلاش های خــود برای جذب این هافبک 24 
ســاله را از ســر بگیرد. یونایتد می خواهد که خط 
هافبک خود را از نظر فیزیکی قدرتمندتر کند. مانت 

و کواچیچ از گزینه های مورد علاقه شان هستند.

ویتورروکهاولویتباشگاه
درتابستان۲۰۲۳

 ســران بارســلونا پس از بررســی وضعیت 
باشــگاه از دو جنبه ورزشی و اقتصادی به این 
نتیجه رسیدند که جذب روکه، یک اولویت برای 
بلوگراناســت. آن ها به مهاجمی جایگزین برای 
روبرت لواندوفسکی ۳4 ساله نیاز دارند و بر این 
باور هستند که این جوان برزیلی می تواند مقابل 
ستاره لهستانی باشگاه به کسب تجربه بپردازد. 
روکه هم پیوستن به بارسلونا را اولویت خود قرار 
داده است اما درباره توانایی های مالی این باشگاه 
تردیدهایی دارد. به علاوه، باشگاه هایی همچون 
آرسنال و چلسی نیز به او ابراز علاقه کرده اند. با 
این حال او منتظر تصمیم بارسلونا بود چرا که او 

خواستار حضور در نیوکمپ است.

عدلیوچهارباشگاهآرسنال،
نیوکاسل،بایرنومیلان

 نیوکاســل در حال بررســی اقدام برای جذب 
امین عدلی است و انتظار می رود برای خرید او با 
میلان و بایرن مونیخ وارد رقابت شود. عدلی که 
در این فصل آمار 6 گل و 6 پاس گل در ۳4 بازی 
را ثبت کرده، در رادار آرســنال نیز قرار دارد. قرارداد 
عدلی تا ســال 2026 معتبر است و بایرلورکوزن 
برای راضی شــدن بــه فروش ایــن بازیکن 2۳ 
ســاله که در ســال 2021 برایش 1۳ میلیون پوند 
به تولوز پرداخــت کرده بود، بیش از ۳0 میلیون 
پوند درخواست دارد. به نظر می رسد لورکوزن برای 
فروش موسی دیابی، دیگر وینگر خود که تا 2025 
قرارداد دارد، تمایل بیشتری داشته باشد اما آنها 

حدود 60 میلیون پوند برای او می خواهند.

کناررفتنیولیانناگلزماناز
گزینههایهدایتتاتنهام

 یولیان ناگلزمان سرمربی بعدی تاتنهام نخواهد 
شــد. مدیران اسپرز با او ملاقاتی نداشته اند و قرار 
نیســت جلسه ای بین آنها نیز برگزار شود. تاتنهام 
احتــرام زیادی برای ناگلزمان قائل اســت اما این 
سرمربی ۳6 ساله گزینه آنها برای هدایت این تیم 
انگلیسی محسوب نمی شود. اسپرز که به جستجو 
برای یافتن جانشین آنتونیو کونته ادامه می دهد، 
ادامه دادن به همکاری با رایان میســون، سرمربی 
کنونــی و موقت خود را نیــز درنظر خواهد گرفت. 
مربیانی مثل ژابی آلونسو از بایرلورکوزن، آرنه اسلات 
از فاینورد، روبن آموریم از اسپورتینگ و پوستکوعلو 

از سلتیک نیز دیگر گزینه های به حساب می آیند.

ترجیحدادنثباتبه
بلاتکلیفیدرمنچسترسیتی

  گوندوعــان کــه به تازگی پدر شــده اســت، 
می خواهد در زندگی اش ثبات داشــته باشــد. در 
شرایطی که منچسترسیتی حاضر نیست قراردادی 
بلند مدت تر از یک سال به او پیشنهاد بدهد، قرارداد 
سه ساله بارسا ثبات بیشتری به او عرضه می کند. 
قرارداد پیشنهادی سیتی، دستمزدی بالاتر از رقم 
مد نظر بارسا را در اختیار گوندوعان قرار خواهد داد 
ولی حتی آن هم قرارداد هم نســبت به دســتمزد 
فعلی سالیانه 10.5 میلیون یورویی او کمتر است. 
در چنین شرایطی گوندوعان حاضر است با کاهش 
دستمزدش به 6 میلیون یورو، در عوض سال های 

بیشتری با بارسلونا قرارداد امضا کند.

رقابتسهغولاسپانیایی
برسرستارهلایپزیش

  دنی اولمــو موضوعی برای بایرن مونیخ 
نیســت زیرا در حال حاضر به اندازه کافی در 
پســت او بازیکن دارند. بنابراین این بازیکن 
25 ساله اسپانیایی، جایی در برنامه های نقل 
و انتقالاتی این باشگاه ندارد. لایپزیش مایل 
اســت قراراداد دنی اولمو که در ســال 2024 
به پایان می رســد را به صورت طولانی مدت 
تمدید کند. امــا این بازیکن تاکنون تمامی 
پیشــنهادات تمدید قرارداد ساکسون ها را رد 
کرده است. در چنین شرایطی، جای تعجب 
ندارد که او توجه بسیاری از باشگاه های بزرگ 

را به خود جلب کرده است.

آرسنالبرایچندمینبار
سیماکانرازیرنظرگرفت

  محمد ســیماکان از بازیکنانی اســت 
که وضعیت او توســط آرسنال برای پست 
مدافع وســط دنبال می شود آرسنال برای 
چندمین بار تیم بازبینــی بازی هایش را 
برای زیر نظر گرفتن بازی محمد سیماکان 
فرســتاده اســت. آرســنال این بازیکن را 
تحســین می کند. سیماکان مدافع وسط 
2۳ ساله فرانسوی لایپزیش، تا سال 2027 
با باشــگاهش قرارداد دارد. در این مرحله 
هنوز پیشــرفتی در مذاکرات رخ نداده اما 
قطعا محمد سیماکان یکی از گزینه های 

آرسنال برای پست مدافع وسط است.

تماسالاهلیباایجنت
الگری؛النصراورامیخواهد

 پیتسو موسیمانه سرمربی الاهلی عربستان 
بــه زودی با پایان یافتن قــراردادش این تیم را 
ترک می کند و ولید معز رئیس این باشــگاه به 
دنبال یک ســرمربی جدید است. گفته می شود 
رزوان لوچســکو رومانیایی در بین گزینه های 
تیم عربستانی است اما یک نام دیگر هم در این 
لیست وجود دارد. ماسیمیلیانو الگری سرمربی 
یوونتــوس دیگــر گزینه تیم عربســتانی برای 
جانشینی پیتسو موســیمانه است. یک منبع 
گفته که الاهلی عربستان با ایجنت الگری تماس 
گرفته تو او را به عربستان سعودی بیاورد. گفته 

می شود که النصر هم به الگری علاقه دارد.
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ساپینتومیتواندمیانگین
امتیازقهرمانیرالمسکند

  بــا نتایجی کــه رقم خــورد و پیروزی 
پرسپولیس و سپاهان برابر گل گهر و پیکان، 
استقلال دیگر حتی روی کاغذ هم شانسی 
بــرای قهرمانی ندارد و آبی ها از هم اکنون 
باید برای قهرمانــی در جام حذفی تلاش 
کنند. با این حال ساپینتو با پیروزی شب 
گذشته برابر مس رفســنجان، استقلال را 
به امتیاز 59 رســاند و آبی ها با کسب یک 
امتیاز در بازی آخر برابر تراکتور به میانگین 
2 امتیاز از هر بازی خواهند رسید. در ایران 
گفته می شود میانگین 2 امتیاز از هر بازی 
برای قهرمانی کافی است و ساپینتو اگرچه 
نتوانست تیمش را قهرمان کند اما می تواند 

به این میانگین برسد.

رویایبزرگفرهاد؛نیمکت
تیمملیامارات!

  هفته هــا پیش از پایان فصل باشــگاه 
اتحاد کلباء تصمیم به تمدید قرارداد فرهاد 
مجیــدی گرفت. هر چند رؤیاپــردازی او و 
حضور در نیمه بالای جدول و حرکت سایه به 
سایه کنار مدعیان نیمه تمام ماند اما اتحاد 
کلباء به نسبت فصل گذشته پیشرفت های 
محسوسی داشته است. سه پله صعود برای 
تیم اتحاد کلباء اتفاق کوچکی نیســت و 
می تواند زمینه رشدهای بعدی را مهیا کند. 
بخوبی می دانیم یکی از رؤیاهای فرهاد در 
فوتبال امارات رسیدن به نیمکت تیم ملی 
این کشور است. این بهترین انگیزه مجیدی 
برای ادامه دادن در تیم اتحاد کلباء و به جا 

گذاشتن کارنامه ای بهتر است.

حضورتیمملیدرکافامنوط
بهگزارشنمایندگان

 تیــم ملی فوتبال ایــران طبق برنامه اعلام 
شده باید در روزهای 2۳ و 26 خرداد در مرحله 
گروهــی تورنمنت کافا بــه ترتیب به مصاف 
افغانستان و قرقیزستان میزبان برود. قرار است 
سرمربی تیم ملی نیز امروز از سفر یک هفته ای 
قطر به تهران بازگردد. قلعه نویی که در این مدت 
در سمینار آنالیز جام جهانی 2022 و قرعه کشی 
جام ملت های آســیا شــرکت کــرده پس از 
بازگشت به تهران نشستی را با نمایندگان تیم 
ملی که به قرقیزستان سفر کرده بودند، برگزار و 
گزارش کامل آن ها را در مورد شرایط تورنمنت 
کافا دریافت خواهد کرد تا پس از بررسی تمام 
جوانب، نســبت به حضور تیــم ملی در این 

مسابقات تصمیم گیری کند.

تیمملیامیدجوازحضور
دربازیهایآسیاییراگرفت

 تیــم ملــی فوتبال امیــد در بازیهای 
آســیایی هانگژو شــرکت می کند. پس 
از حضور مهدی تاج رییس فدراســیون 
فوتبال در جلسه ســتاد عالی بازی های 
آســیایی و پاراآســیایی و توضیحات او 
درباره روند انتخاب ســرمربی تیم امید، 
تیــم امید ایــران در این بازیها شــرکت 
خواهــد کرد. پس از تاکیــد وزیر ورزش 
و جوانــان بر حضور پــر قدرت تیم امید 
در این بازی ها، مقرر شــد طی جلسه ای 
کــه امروز میان مســئولان کمیته ملی 
المپیــک و فدراســیون فوتبــال برگزار 
می شــود، وضعیت سرمربی و کادر فنی 

تیم امید مشخص شود.

شهریارمغانلوموثرترینمرد
رقابتهایلیگبرتر

  شــهریار مغانلو، برای سپاهان نه تنها 
در نقش یک گلزن 12 گل زده است،  بلکه 
در موقعیت یک گلســاز هم ظاهر شده 
و توانســته 6 پاس گل به یاران تیمش 
در ســپاهان بدهد. البته شهریار مغانلو 
در ثبــت این موقعیت فوق العاده رقبای 
جدی هم داشــته اســت، از جمله این 
نفرات می توان به مهدی قائدی اشــاره 
کــرد کــه 9 گل زده و 7 پــاس گل دارد. 
قائدی علاوه بر 9 گلی که برای استقلال 
به ثمر رسانده، 7 پاس گل )مقابل ملوان، 
نساجی، نفت آبادان، مس رفسنجان هر 
کدام یک پاس گل و هوادار ۳ پاس گل( 

هم ثبت کرده است.

قائدی،یکنفرهمحبیرااز
بحرانخارجکرد

  روزی که فرهاد مجیدی با باشــگاه الاتحاد 
کلبای امارات قرارداد منعقد کرد، رســانه های 
اماراتی ابراز امیدواری کردند که این مربی بتواند 
به مانند استقلال که تیمی شکست ناپذیر را 
در لیگ بیست و یکم پدید آورد و قهرمان شد، 
تیمی رســوخ ناپذیــر را از لحاظ دفاعی با تیم 
الاتحاد کلبــاء در لیگ امارات بــه وجود آورد. 
این انتظارات، اما به ســرانجام نرسید و فرهاد 
مجیدی درنهایت با تیم الاتحاد کلبای امارات با 
11 باخت به کار خود خاتمه داد. از لحاظ جایگاه 
جدولی، اما تیم مجیدی در رتبه هشــتم قرار 
گرفت که نسبت به جایگاه فصل پیش الاتحاد 
کلباء که با رتبه دهمی به کار خود خاتمه داده 

بود، جایگاه مطلوب تری است.

هدیهبزرگاستقلالبه
پرسپولیسدررفسنجان

 شاگردان ریکاردو در استقلال تهران علی 

رغم اینکه ابتدا از میزبان خود مس رفسنجان 
عقب افتادند، موفق شــدند بــا نتیجه 2 بر 
یک شــاگردان محمد ربیعی را در رفسنجان 
شکست دهند. استقلالی ها اگرچه با توجه 
نتایج پرســپولیس و سپاهان دیگر شانس 
برای قهرمانی ندارند، اما آن ها موفق شد یک 
اتفاق ویژه را برای رقیب سنتی خود رقم بزنند. 
شــاگردان محمد ربیعی که مدت ها برترین 
خط دفاعی لیگ برتر را در اختیار داشــتند و 
تا پیش از این بازی تنها 12 بار دروازه خود را 
باز شــده دیدند، حالا بعد از شکست در بازی 
خانگی دیگر عنوان بهترین خط دفاعی لیگ 

برتر را در اختیار ندارد.

بمبکشندهپرسپولیس
خیلیزودخنثیشد

 بسیاری از هواداران پرسپولیس برای شهرآورد 
نگران محرومیت ســتاره های خود بودند اما 
تعجب آور است که بازیکنان پرسپولیس در سال 
جدید علاوه بر کسب نتیجه، تمرکز استثنایی 
را حتی در کاهش خشــونت هم داشته اند و 
حالا اگر بازی با نساجی را هم ببرند، بی تردید 
شایسته تعریف و تمجید بیشتری هم خواهند 
شــد. آنها در این چند هفته مثل متخصص 
خنثی سازی، یک به یک سراغ دوئل هایی رفتند 
که می توانســت همچون مهندسی که سیم 
اشتباه را انتخاب می کند، بمب محرومیت را 
منفجر کند اما آنها به غیر از یک صحنه کارت زرد 
سرلک در شهرآورد، سیم های درست را انتخاب 

و در آخر بمب کشنده را خنثی کردند.

اشتباهاتعجیبکاپیتان
درحساسترینبرههفصل

  سیدحسین حسینی بعد از جام جهانی 
اصلا شــرایط خوبی ندارد و تقریبا در تمام 
بــازی ها اشــتباه می کنــد و گل های بد 
زیادی هم دریافت کرده اســت. حسینی در 
بازی برابر مس رفسنجان هم در دقیقه 74 
اشــتباه عجیبی انجام داد که منجر به گل 
مهدی حسینی شد، موضوعی که با واکنش 
ساپینتو هم همراه بود و او مدعی شد شکل 
به ثمر رســیدن این گل عجیب بوده است. 
گلی که حسینی دریافت کرد می توانست 
استقلال را در آستانه جام حذفی وارد بحران 
کند اما آبی ها با دو گل توانستند ۳ امتیاز 
بازی را کســب کنند تا از ورود تیم شان به 

بحران جلوگیری کنند.

دردسرطارمیبرایپورتودر
جامملتهایآسیا

  نشــریه »اوجوگو« پرتغال خبر داد 
جام ملت های آســیا مــی تواند برای 
باشــگاه پورتــو در فصــل 24/202۳ 
مشــکل ساز باشــد. اگر مهدی طارمی 
به قــرارداد فعلی خود تا پایان )2024( 
با این باشــگاه باشــد، می تواند برای 
باشــگاه پورتو دردسرســاز شــود. اگر 
طارمی به قرارداد فعلی خود با باشگاه 
پورتو تا پایان )2024( عمل کند، برنامه 
بــازی های جام ملت های آســیا می 
تواند برای باشــگاه پورتو دردسرســاز 
شــود. پس از خروج چیــن از میزبانی 
ایــن تورنمنت، این رویداد از 12 ژانویه 

تا 10 فوریه 2024 به قطر واگذار شد.


